
مهران مهام تهیه کننده تلویزیون در گفت وگو با برنامه »جام جم« 
که از شبکه یک سیما روانه آنتن می رود درباره تجربه خود از اعمال 
سانســور و ممیزی در آثارش از ســوی مرکز فیلمنامه صداوسیما، 
گفت: تیغ ممیزی به من هم خورده  اســت، وقتی که آن تیغ را زدند 
تا صبح گریه کردم. می خواهم برای شما مثالی بزنم؛ فرض کنید که 
مجموعه ای ساخته اید که فیلمنامه آن از قبل در اداره کل فیلمنامه 
صداوسیما تصویب شده و بعد به مرحله تولید رسیده و کار کامل شده 
 است. در آن زمان به صورت ناگهانی در حاکمیت اتفاقی افتاده است و 
آمدند مفاهیم، محتوا و حتی فرم سریال را تغییر دادند! هرچقدر هم 

توضیح می دهیم باز می گویند باید حتما حذف کنی.
او با بیان اینکه سال ها در شبکه جام جم تهیه  کننده بودم، یادآور 
شد: در شبکه جام جم چون شبکه جهانی بود و باید حق رایت رعایت 
می شد برای همین سریال هایی را که با رایت خریده بودیم، کامل به 
ما می دادند و مجدداً دوبله و زیرنویس می شد بعد ما باید برای شبکه، 
پیش تولید می کردیم. اما آنچه به پخش می رسید کلا چیز دیگری 
بود، حتی کارتون »فوتبالیســت ها« و حتی »اوشین« هم با نسخه 
اصلی خود کاملا متفاوت بودند! صحبتم این است که کاری از لایه های 
مدیریتی رد شده و مراحل تولید را رد کرده در زمان پخش یک اتفاق 

دیگری برایش رخ می دهد.
مدیران ما فرق راف کات و فاین کات را نمی دانند

مهام اذعان داشت: چیزی را ساختم که خودشان تایید کردند، مگر 
من می توانم با اجازه خودم چیزی بسازم؟ فیلمنامه که در اداره کل 
فیلمنامه تصویب شده و در همه مراحل از مرحله طرح تا سیناپس و 
نگارش با نظارت و توجه به همه قوانین و چهارچوب ها، تولید شده بعد 
می گویند، پخش نکن یا قسمت هایی که می گوییم را حذف کن. بعد 
از این همه تجربه، ما می دانیم با توجه به خط قرمزها چگونه سریال 
بسازیم؛ به هرحال یک سریال تقریباً یک فرایند حدوداً 8 یا 9 ماهه 
است. حالا یکی از مشکلات این است که ما مدیران راف کات ببین 
نداریم! اصلا مدیران ما تشخیص راف کات و فاین کات را نمی دانند و 
وقتی نسخه راف کات را می بینند، می گویند بد است دیگر نمی دانند 

که این نسخه صداگذاری و رنگ آمیزی حتی موسیقی ندارد.
تصمیم گیرنده ها دلشان برای میزشان می سوزد!

این تهیه کننده ضمن اشاره به اینکه سرباز سازمان صداوسیما و 
این رسانه هستم و فکر نکنید من آمدم رو به روی ولی نعمتم بایستم، 
فقط دلم می سوزد چون بچه من، بچه رسانه است و خانه ای که در آن 
زندگی می کنم برای رسانه است، گفت: وقتی در این هشت ماه که 
سریال را می سازم مطمئن باشید اگر یک سریال 40 قسمتی باشد، ۲0 
قسمتش حاضر است؛ من سازنده، سریال را نمی دهم چون برنامه ساز 

برای پلان و برنامه اش زحمت می کشد. 
مهام گفت: در صداوســیما قدیم ها سیســتمی بود که ما اثر را 
می ساختیم و پیش ناظر و مدیر گروه می بردیم و آن ها تایید می کردند 
و پخش می شد، اصلا چنین سیستمی نداشتیم! این از کجا آمد؟ دائما 
به این فکر می کنم که آدم های تصمیم گیرنده دلشان برای برنامه ها 
نمی سوزد بلکه دلشان برای میزشان می سوزد. نمی دانم این قوانین 
مدون شده یا خیر ولی اطمینان دارم، اگر نوار یک قسمت از سریالی را 
خیلی محرمانه به چهار شبکه برای پخش بدهیم، چند نظر متفاوت و 
بازخورد متفاوت می گیریم. مسئولین هم می دانند و این واژه و جمله 
که »اکنون در پیچ خطرناک هستیم« هم برای خودشان خنده دار شده 
است. الان کاملًا فضا بسته است و رازی را به شما می گویم؛ مجموعه 
»نرگس« پنهانی ساخته شده است؛ این سریال اولین 90 شبی کشور 
بود که صرفا با تدبیر آقای پورمحمدی، مدیر وقت ساخته شد. مدیر 
این است که می گوید اگر از شما ســوال کردند، بگویید سریال ۲6 
قسمتی است اما شما همان 90 قسمت را می سازید و نگذارید جایی 
خبری درز کند چون اگر بفهمند تعطیلش می کنند و آن سریال آماده 
شد، اما شورای نظارت نمی گذاشتند، پخش شود و 10 نوار وی اچ اس 
به دفتر آقای میرباقری فرستادیم و تیمی بازبینی کردند و گفتند این 
نباید پخش شود از نظر ما این برنامه غیرقابل پخش است ولی آقای 
دکتر میرباقری فرمودند ما به شما اعتماد می کنیم، بروید پخشش 
کنید و مراقبت کنید. چگونه یک اثر غیر قابل پخش اعلام می شود 

و روی آنتن شاخص می شود و خیابان ها برای آن خالی می شوند؟

اگر کارت درست بوده چرا میگی حلالم کن!
او درباره باز بودن فضای شبکه نمایش خانگی نسبت به صداوسیما، 
خاطرنشان کرد: پلتفرم نبست به تلویزیون تنها بخشی از حجاب و یک 
مقدار در دیالوگ آزادتر است؛ به هرحال بچه من برنامه ساز و خانواده ام 
باید بتوانند این ســریال ها را ببینند. اکنون اولین فیلمم را در شبکه 
نمایش خانگی کار کردم و سکو در اختیار ساترا نیست بلکه خود سکوها، 
برنامه را بارگذاری می کنند و من می گویم اگر قرار است روزی فضا را باز 
کنیم، حداقل خرابش نکنیم! چرا دیگر کمدی های تلویزیون نیست! 
الان مردم به کمدی نیاز دارند! من تایید نمی کنم که یک چیزی را غیر 
قاعده پخش کنیم؛ بازبین هایی که از آن سالها برای من کار کردند بعدا 
بازنشسته شدند و اکنون در برنامه های خارج از صداوسیما کار می کنند، 
تا من را می بینند از من طلب حلالیت می خواهند. چی بگویم به آن ها؟ 

اگر کارتان درست بوده چرا میگویید حلالم کن!
فاصله پادگانی بین برنامه ساز و مدیریت

مهام تاکید کرد: اولین مشکلی که در صداوسیما اتفاق افتاده ، فاصله 
بین برنامه ساز و مدیریت است.  این رابطه به شدت از بین رفته و اصلًا 
من برنامه ساز در حوزه سریال نمی دانم مدیرم کیست؟ البته مدیرم را 
می شناسم ولی او کاره ای نیست فقط امضا می کند! چرا یک اداره کلی 
آمده  است و می گویند این فیلمنامه است، پلمپ! نقطه اش را جابجا 
نکن برو تولید کن! سابق اینجوری نبود و ما راجع به فیلمنامه صحبت 
می کردیم؛ اصلاً نه من، کارگردان حق دخل و تصرف در متن دارد و این 
حقش است؛ بازیگر هم می گوید من این دیالوگ را نمی گویم. این فاصله 
پادگانی است! بیشترین هزینه سازمان در تولید صرف آثار نمایشی 
می شود پس باید گفتمان در این حوزه بیشتر شــود. اکنون درباره 
مدیر وقت صحبت می کنیم و تعارف هم نداریم، مدیری آمده است و 
می خواهد قانون را حداکثری ایجاد کند، مگر قانون حداقل یا حداکثر 
دارد؟ در سازمان صداوسیما بودجه می دهیم ولی ساترا بودجه نمی دهد 
و آنتن هم به صورت نصفه و نیمه در اختیار دارد ولی صداوسیما با این 
ظرفیت یک قفس درست کرده است. ما مجموعه های خوبی هم در 

پلتفرم داریم. آن موقعی هم که پلتفرم نبود، سینما بود.
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